
88498433سرويساقتصادي4

دوش��نبه20بهمن1399| 25جمادیالثانی1442|| روزنامهجوان| شماره6143

بهنازقاسمي

 خودكفايي د ر توليد نهاده ها 
در حد شعار باقي ماند 

رئيس جمهور روز گذشته در مراس��م تجليل از بهره برداران نمونه بخش 
كشاورزي از وابستگي زياد كشور به نهاده ها سخن گفته و ابراز اميدواري 
كرده است كه در سال هاي آينده در زمينه نهاده هاي دامي به خودكفايي 
برسيم. رسيدن به خودكفايي نهاده هايي كه ۸۰ درصد نياز كشور از طريق 
واردات تأمين مي شود، قطعاً به بستر س��ازي هايي نياز دارد كه حداقل در 
دوره هشت ساله رياست روحاني، حتي يك درصد آن عملياتي نشده است 
و در اين مدت وزراي جهاد كشاورزي و شخص رئيس جمهور در مراسم ها 
و همايش هاي مختلف فقط از برنامه هاي بلند مدت دولت و آرزوهايش��ان 
براي افزايش توليد سخن گفتند و هيچ اقدامي در اين راستا انجام نشده تا 
مردم و فعالان بخش توليد دلگرمي و اميد به آينده پيدا كنند. در خصوص 

خودكفايي د ر توليد نهاده هاي دامي ذكر نكاتي ضروري به نظر مي رسد:
۱-  تدوي�ن برنام�ه بلند مدت و آم�ار دقي�ق از واردات، مصرف و 
توليد؛ ۲۰ درصد نهاده هاي دامي در كش��ور توليد مي شوند و ۸۰ درصد 
مابقي وارداتي هستند، با توجه به ش��رايط اقليمي كشور، مطالعات نشان 
مي دهد تا ۵۰ درصد نهاده هاي دامي مثل س��ويا و ذرت را مي توان با يك 
برنامه  در كشور توليد كنيم، البته برنامه اي كه با تغيير دولت ها تغيير نكند. 
از اين رو اولين اقدامي كه وزارت جهاد كش��اورزي باي��د انجام دهد، اين 
است كه طي يك برنامه مش��خص توليد نهاد ه هاي دامي در داخل كشور 
را در اولويت قرار دهد. اقدام دوم اين است كه متأسفانه با گذشت چندين 
دهه همچنان وزارت جهاد كشاورزي آمار دقيقي از واردات، توليد و ميزان 
مصرف نهاده هاي دامي ندارد. مسئولان اين وزارتخانه و اعضاي كميسيون 
كشاورزي مجلس اعداد مختلفي از ميزان توليد و وابستگي ارائه مي كنند 
كه بايد در كوتاه ترين زمان ممكن آمار يكسان و دقيق ارائه شود. بسياري 
از كارشناسان بخش كشاورزي معتقدند كه كشت نهاده هاي دامي به دليل 
نياز به آب فراوان )آب بر بودن (مقرون به صرفه  نيست كه توليد آن افزايش 
يابد، اما برخي ديگر با تكذيب اين اظهارات معتقدند كه افزايش زير كشت 

نهاده ها مقرون به صرفه است و ارزان تر از واردات تمام مي شود. 
۲- عدم شفافيت در واردات نهاده ها؛ سال هاست كه از وجود مافيا در 
حوزه واردات نهاده ها سخن گفته مي شود و»مدلل« به عنوان بزرگ ترين 
وارد كننده نهاده هاي دامي شناخته شده است، اما وزارت جهاد كشاورزي 
همواره وجود مافيا را تكذيب كرده و از صدها وارد كننده نهاده خبر مي دهد 
و با پنهان كاري به ابهامات واردات نهاده هاي دامي دامن مي زند. علاوه بر 
اين در چند سال اخير با رشد نرخ ارز، دولت ارز دولتي ۴هزارو۲۰۰ توماني را 
براي واردات نهاده ها تخصيص داده است كه همين امر نيز موجب سودهاي 
هنگفت وارد  كنندگان و دلالان نهاده شده است. برخي كه ارز گرفتند و نهاده 
وارد نكردند و برخي ديگر نهاده وارد كردند، اما با قيمت گران در بازار آزاد 
فروختند. به عبارت ديگر همه اين اقدامات و تصميمات يك شبه دولتمردان 
و مسئولان موجب عدم شفافيت در اين حوزه شده است. در حال حاضر آمار 
دقيقي از واردات نهاده، توزيع آن و همچنين ميزان دپو و فساد آن در بنادر 
وجود ندارد و روزانه شاهد افزايش قيمت ش��ير، مرغ، تخم مرغ و گوشت 

هستيم. كالاهايي كه ارتباط مستقيم با تأمين نهاده ها و قيمت آن دارد. 
۳- خودكفايي در حد شعار؛ دولتي كه هدفش رسيدن به خودكفايي در 
توليد محصولي است بايد بس��ترهاي لازم را براي توليد بيشتر فراهم كند. 
به عبارت ديگر بايد چند سال هزينه بپردازد تا توليد به ميزان خودكفايي 
برسد. به كشاورزان سوبسيد و يارانه بدهد، بذر، كود، سموم كشاورز ي و حتي 
آب اين بخش بايد با تخفيفات ويژه در اختيار كشاورزان و بهره برداران قرار 
گيرد. در مقابل قيمت خريد تضميني كه دولت تعيين مي كند بايد منصفانه 
و اقتصادي باشد، به طوري كه كش��اورزان رغبت بيشتري براي كشت پيدا 
كنند. متأسفانه در اين سال ها هيچ يك از بستر هاي فوق فراهم نشده و در 
لايحه هاي بودجه س��نواتي دولت ها ارقامي را براي واردات نهاده ها تعيين 
كرده اند و مجلس نيز با آن موافقت كرده است و هرگز برنامه اي براي كاهش 
واردات و افزايش توليد پيش بيني نشده اس��ت، زيرا هم��ه دولت ها )دولت 
روحاني ودولت هاي قبل (از پرداخت هزينه و پذيرفتن ريس��ك توليد و در 
نهايت رسيدن به خودكفايي در توليد نهاده ها شانه خالي كرده اند و هميشه 
راه آسان تر كه همان واردات است، انتخاب كرده اند و مدام در سخنراني هاشان 
ابراز اميدواري كرده اند كه در سال هاي آتي به خودكفايي برسيم. اي كاش 
رئيس جمهور در سال پاياني دولتش به جاي ابراز اميدواري براي رسيدن 
به خودكفايي در توليد نهاده هاي دامي، در همين هشت سال گذشته اولين 
قدم را براي بهترسازي و توليد برمي داشت تا شايد دولت هاي آتي نيز به اين 

اصلاحات و كاهش واردات تن مي دادند.

زيان 26هزارميليارد تومانی ايران خودرو 
در  ايران خ�ودرو  ش�ركت  مال�ي  صورت ه�اي  بررس�ي 
س�امانه ك�دال نش�ان مي ده�د، اي�ن ش�ركت ط�ي س�ه س�ال 
گذش�ته بي�ش از ۲۶ ه�زار ميلي�ارد توم�ان ض�رر كرده اس�ت. 
به گزارش تسنيم، بر اساس اطلاعات رسمي »كدال«، شركت ايران  خودرو 
در 9 ماهه سال جاري ۴3 هزار و 7۲6 ميليارد تومان فروش داشته است، در 
حالي  كه ميزان زيان اين شركت، به دليل اجراي قيمتگذاري دستوري، 
در همين مدت ب��ه 11 هزار و ۴۴9 ميليارد تومان رسيده اس��ت. هرچند 
اطلاعات س��امانه »كدال«، از زيان ح��دود 11/۵ هزار ميلي��ارد توماني 
ايران خودرو حكايت دارد، اما با تداوم وضعيت فعلي تا پايان س��ال جاري 
پيش بيني مي شود، زيان اين خودروساز به 1۵ هزار ميليارد تومان برسد. 
طبق اطلاعات منتشرشده در »كدال«، فروش 9 ماهه ايران خودرو ۴3هزار و 
7۲6 ميليارد تومان بوده  است در حالي كه هزينه هاي اين شركت ۵۵ هزار و 
17۵ ميليارد تومان بوده است، يعني همان رقم 11 هزار و ۴۴9 ميليارد تومان 
زياني كه براي اين شركت ثبت شده است. در سال 1397، فاصله ميان هزينه و 
درآمد اين شركت به زيان ۵ هزار و ۸9۸ ميليارد توماني تبديل شد، به طوري كه 
درآمد اين ش��ركت ۲۰ هزار و ۴۲۴ ميليارد تومان و هزينه هاي عملياتي آن 
۲6 هزار و 377 ميليارد تومان بوده است. در سال گذشته نيز شاهد بزرگ تر 
شده اين شكاف بوديم. در اين س��ال درآمد عملياتي ايران خودرو 33 هزار و 
317ميليارد تومان و هزينه هاي آن ۴۲ هزار و 16۸ ميليارد تومان اعلام شده 

كه نتيجه آن زيان ۸ هزار و ۸۴۲ ميليارد توماني است. 
.................................................................................................................................

درخواست فولاد سازان براي مسكوت ماندن 
طرح فولاد در مجلس 

انجمن توليدكنندگان فولاد ايران در نامه اي به رئيس مجلس خواستار 
به تعويق افتادن بررسي طرح »توسعه و توليد پايدار زنجيره فولاد« شد. 
بهرام سبحاني، رئيس انجمن توليدكنندگان فولاد ايران در نامه اي به محمدباقر 
قاليباف، رئيس مجلس خواستار به تعويق افتادن زمان بررسي طرح »توسعه و 
توليد پايدار زنجيره فولاد« شد. در اين نامه آمده است؛ حال كه اين طرح پس 
از تصويب كليات در صحن مجلس، براي اصلاحات لازم در اختيار كميسيون 
محترم صنايع و معادن قرار گرفته است، درخواست مي شود با عنايت به اهميت 
موضوع و لزوم توجه به مسائل متعدد اجرايي و فني براي تنظيم بازار بيش از 
۲۰۰ نوع محصول و در نظر گرفتن ملاحظات بازار فولاد و بازار سرمايه، توسعه 
صادرات و ارزآوري، حقوق و منافع سهامداران، تأمين مالي پروژه هاي فولادي 
و توسعه زنجيره فولاد، برنامه ريزي جهت تأمين مواد اوليه واحدهاي فولادي و 
همچنين با توجه به انتصاب مديران جديد كارآزموده و با سابقه در رأس معاونت 
امور معادن و صنايع معدني وزارت صمت و همچنين سازمان بورس و اوراق 
بهادار، مستدعي است ضمن اعطاي مهلت به مسئولان جديد براي ايجاد تعادل 
و آرامش در بازار فولاد ب��ه گونه اي كه متضمن منافع مصرف كنندگان نهايي 
باشد، بررسي طرح مذكور در كميسيون صنايع و معادن و صحن علني مجلس، 
در شرايط فعلي به تعويق بيفتد تا برنامه ها و راهكارهاي مسئولان جديد در 

تعامل با مجلس محترم به نحو مطلوب و مؤثر تهيه گردد. 

 دولت شروط مجلس را 
در اصلاح بودجه 1400 مدنظر قرار دهد

رئيس جمهور: مصوبه جديد دولت در خصوص لايحه بودجه ۱4۰۰ به مجلس ارائه خواهد شد
 يك نماينده مجلس: اصلاح بودجه با رويكرد تقويت معيشت مورد استقبال مجلس خواهد  بود

رئيس جمهور با اش�اره به اينكه جنجال س�ازي 
درباره بودجه، اث�رات منفي ب�ر اقتصاد خواهد 
داش�ت، اظهار داش�ت: مصوبه جديد دولت در 
خصوص لايح�ه بودج�ه ۱4۰۰ به مجل�س ارائه 
خواه�د ش�د.يك عض�و كميس�يون اقتصادي 
مجلس با اش�اره ب�ه عقب نش�يني دولت مبني 
ب�ر پذي�رش موض�وع اص�لاح لايح�ه بودج�ه 
اظهار داش�ت: اصلاح بودجه ب�ا رويكرد تقويت 
معيش�ت مورد اس�تقبال مجلس خواه�د بود.

از آذرماه كه دولت بودجه س��ال آت��ي را به مجلس 
شوراي اسلامي ارائه داد، تنش هاي بودجه اي بين 
دولت و مجلس شكل گرفت تا اينكه 1۴بهمن ماه 
بعد از چند هفته بررسي لايحه بودجه 1۴۰۰ توسط 
كميس��يون تلفيق و شفاف س��ازي اين سند مالي، 
نمايندگان مجلس كليات بودجه را به دلايلي چون 
عدم ش��فافيت، تكيه بيش از اندازه ب��ه درآمدهاي 
نفتي، زي��اده روي در انتش��ار اوراق مالي و افزايش 
بيش از اندازه هزينه هاي جاري در بودجه عمومي و 

قيمت تمام شده شركت هاي دولتي رد كردند. 
هر چند برخ��ي از مقامات دولتي ت��لاش كردند با 
جو سازي اينگونه جلوه دهند كه نمايندگان مجلس 
در روز رأي گيري در مورد بودجه سال آتي متوجه 
نش��ده اند كه به كليات بودجه دول��ت رأي داده اند 
يا بودجه ش��فاف ش��ده توسط كميس��يون تلفيق 
اما شفاف س��ازي هايي ك��ه پيرامون اي��ن موضوع 
انجام گرفت، نش��ان داد نمايندگان مجلس شوراي 

اسلامي صراحتاً كليات بودجه س��ال آتي دولت را 
رد كرده اند، زيرا كسري 3۲۰ الي ۴۰۰ هزار ميليارد 
توماني براي بودج��ه عمومي با س��قف ۸۴۰ هزار 
ميليارد تومان مصداق زير پا گذاش��تن اصول اوليه 
بودجه نويسي اس��ت. در اين ميان اگر چه مقامات 
دولت��ي از رد كليات بودجه 1۴۰۰ ناراحت ش��دند 
و برخي از مقامات دولتي عنوان داشتند كه دولت 
بودجه اصلاحي به مجلس ارس��ال نخواهد كرد، اما 
مجلس��ي ها بايادآوري وظايف قانوني دولت عنوان 
داش��تند كه دولت موظف به ارائه بودجه است كه 

مورد قبول نمايندگان مردم قرار گيرد. 
در همين راس��تا دويس��ت و دومين جلس��ه ستاد 
هماهنگي اقتصادي دولت، روز يك شنبه به بررسي 
نحوه اقدام دولت در رابطه با لايحه بودجه 1۴۰۰كه 
از سوي مجلس شوراي اسلامي به دولت عودت داده 

شده است، اختصاص يافت. 
رئيس جمهور در اين جلسه با اشاره به ارجاع موضوع 
از مجلس  گفت: از آنجا ك��ه دولت همواره در تلاش 
براي تعامل و گفت و گو با س��اير قوا براي انجام امور 
كشور بوده اس��ت و در عين حال با توجه به شرايط 
خاص كشور درآستانه بهره گيري از ثمرات مقاومت 
حداكثري ملت در جنگ تحميلي اقتصادي، نمي توان 
زمان و امور را صرف اختلاف و چالش ها كرد. روحاني  
با بيان اينكه برخي اقداماتي كه در بررسي و رد لايحه 
بودجه و ارجاع آن به دولت خلاف قاعده مرس��وم و 
آيين نامه بوده اس��ت، گفت: در اولين فرصت مصوبه 

جديد دول��ت در خصوص لايح��ه بودجه1۴۰۰به 
مجلس ارائه خواهد شد. روحاني خاطرنشان كرد: در 
عين حال از فرصت باقي مانده براي گفت و گو هاي 
سازنده با نمايندگان مجلس براي تنظيم اصلاحيه 

لايحه بودجه استفاده خواهد شد. 
رئيس جمهور با تأكيد بر اين نكته كه دولت كماكان 
معتقد اس��ت لايحه بودجه ارائه ش��ده به مجلس 
منطبق بر اقتضائات اقتصادي كش��ور   است، افزود: 
تأخير در تصويب و جنجال بر س��ر موضوع مهمي 
چون لايحه بودجه، بي ترديد اث��رات منفي خود را 
بر اقتصاد كشور داشته و خواهد داشت و از مجلس 
محترم انتظار مي رود، اصلاحيه دولت به دور از تنش 
و در آرامش مورد بررسي قرار گيرد و در كوتاه ترين 

زمان به رأي گذاشته شود. 
همچنين ستاد هماهنگي اقتصادي دولت با تشكيل 
صندوق پروژه و تأمين مالي از بازار س��رمايه براي 
پروژه هاي زير ساختي راه و شهرسازي موافقت كرد 
و س��ازمان برنامه و بودجه، وزارت امور اقتصادي و 
دارايي و بانك مركزي مأموريت يافتند كه همكاري 

لازم را در اين زمينه به عمل آورند. 
   تقويت معيشت در بودجه ۱4۰۰ 

عضو كميس��يون اقتصادي مجلس در گفت وگو با 
خبرگزاري خانه ملت، به عقب نش��يني دولت براي 
اصلاح لايحه بودجه سال 1۴۰۰ اشاره كرد و گفت: 
دولت بايد در محتواي لايحه بودجه س��ال 1۴۰۰ 
اصلاحات��ي را انجام دهد تا معيش��ت مردم تقويت 

شود. بايد ميزان انتشار اوراق كنترل شود و واگذاري 
دارايي و سهام در راستاي عدم آسيب به بازار سرمايه 
مدنظر باشد. عليرضا زنديان با اشاره به تلاش هاي 
كميسيون تلفيق در بررس��ي لايحه بودجه 1۴۰۰ 
افزود: دولت بايد عدالت در افزايش حقوق مستمري 
كاركنان، بازنشس��تگان و كاركنان را در اصلاحات 
لايحه بودجه مدنظر قرار ده��د. اين نماينده مردم 
در مجلس شوراي اسلامي اظهار كرد: در اصلاحيه 
لايحه بودجه سال 1۴۰۰ بايد در هزينه هاي جاري 
دولت صرفه جويي ش��ود، رانت هايي كه به واسطه 
چند نرخي ب��ودن ارز قبلًا در نظر گرفته ش��ده بود 

بايد حذف شود. 
وي تأكيد كرد: دولت بايد در اصلاحيه لايحه بودجه 
زمين��ه جلوگي��ري از فرارهاي ماليات��ي را در نظر 
بگيرد؛ چراكه اي��ن كار باعث رونق اقتصاد كش��ور 

خواهد شد. 
عضو كميسيون اقتصادي مجلس تصريح كرد: اگر 
دولت بخواهد اصلاحات اساسي را در لايحه بودجه 
لحاظ و از آن لايحه پيشنهادي قبلي خود در محتوا 
عقب نشيني كند،  مجلس هم همراهي خواهد كرد؛ 

زيرا اين كار به نفع معيشت مردم خواهد بود.
   دهنوي:موارد اصلاحي مجلس س�رفصل 

لايحه ارسالي دولت باشد
عضو هيئت رئيسه مجلس مي گويد اعتبار مربوط به 
محروميت زدايي، حمايت از اقشار ضعيف و توجه به 
محرومان در بودجه سال 1۴۰۰ بايد اصلاح شود و 
افزايش يابد. سيدمحسن دهنوي، عضو هيئت رئيسه 
مجلس شوراي اسلامي در گفت وگو با خبرگزاري 
خانه ملت گفت: يكي از اصلاحاتي كه دولت بايد در 
لايحه جديد اعمال كند، اصلاح تراز عملياتي است 
به گونه اي كه كسري تراز عملياتي بودجه تقديمي 
كاهش يابد، زيرا لايحه بودجه قبلي كسري عملياتي 

بسياري داشت. 
وي  افزود: درآمدهاي نفتي بايد واقعي تر شود به اين 
معنا كه وابستگي به نفت كمتر و درآمدها واقعي تر 
شود زيرا فروش ۲ ميليون و 3۰۰ هزار بشكه نفت 
واقعي نيست. اين نماينده مردم در مجلس يازدهم 
اضافه ك��رد: دولت بايد راهكاري ب��راي جلوگيري 
از فرارهاي ماليات��ي پيش بيني كند تا از اين طريق 
س��هم درآمدهاي مالياتي در بودجه س��ال 1۴۰۰ 

افزايش يابد. 
عضو كميس��يون صناي��ع و معادن مجل��س ادامه 
داد: اعتبار مربوط ب��ه محروميت زدايي، حمايت از 
اقشار ضعيف و توجه به محرومان به ويژه در حوزه 
بودجه هاي س��رمايه اي و عمراني در بودجه س��ال 
1۴۰۰ بايد اصلاح ش��ود و افزايش يابد. دولت بايد 
اين توصيه ها را در اصلاح بودجه مدنظر قرار دهد تا 

بتوان شاهد تصويب بودجه در مجلس باشيم. 
عضو هيئ��ت رئيس��ه مجل��س توضي��ح داد: ما 
نمي تواني��م از منافع مردم و مصال��ح ملي كوتاه 
بياييم،  بنابراين توصيه مي كني��م كه اصلاحات 

موردنظر اجرا شود.

 صرفه جويي ۳ هزار ميلياردي
با اتصال ۹ مركز بار به شبكه ريلي

ب�ا اتص�ال ۹ مرك�ز ب�ار از طري�ق ۳4كيلومت�ر خط�وط آنتن�ي 
ب�ه ش�بكه ريل�ي بي�ش از ۲ه�زار و ۹۹۷ ميلي�ارد توم�ان 
اس�ت.  ش�ده  ايج�اد  س�وخت  مص�رف  در  صرفه جوي�ي 
ب��ه گ��زارش خبرگ��زاري صداوس��يما، س��عيد رس��ولي مديرعامل 
ش��ركت راه آهن در مراس��م افتتاح 1۰۵ طرح راه آهن ك��ه به صورت 
ويدئوكنفرانس��ي و با حضور وزير راه و شهرس��ازي برگزار شد، افزود: 
راه آهن امروز براي اولين بار به خط3 متروي ش��هري تهران پيوس��ت 
و دسترسي مس��افران مترو به راه آهن و بالعكس بدون نياز به خروج از 

ايستگاه فراهم شد. 
معاون وزير راه و شهرسازي با بيان اينكه طرح هاي راه آهن در 1۸ منطقه 
راه آهن و 19 استان كشور به بهره برداري مي رسد، گفت: در حوزه فني 
و زيربنايي، شش طرح در قالب ۵1 پروژه، در حوزه ناوگان پنج طرح در 
قالب 11 پروژه، در حوزه مسافري پنج طرح در قالب 36 پروژه و در حوزه 
هوشمندس��ازي و داده كاوي هفت پروژه به ارزش 1۲6 ميليارد تومان 
افتتاح مي شود. مديرعامل شركت راه آهن افزود: امروز نخستين خط 
ريلي چهار خطه كشور در مسير تهران - لشكري با اعتبار ۲3۴ ميليارد 
تومان به بهره برداري مي رسد و با افتتاح اين مسير چهار خطه، سرعت 

قطار ها در ورودي تهران افزايش خواهد يافت. 
وي گفت: سال آينده مسير هاي چهار خطه تهران- كرج و تهران- پيشوا 
به بهره برداري خواهد رسيد كه در حمل و نقل حومه اي تهران و كاهش 

آلايندگي پايتخت اثرگذار خواهد بود. 
رسولي ادامه داد: همچنين امروز ۲۰۵ دستگاه ناوگان ريلي جديد توليد 
داخل شامل ناوگان باري، مسافري و لكوموتيو به بهره برداري مي رسد 

كه ارزش آن 361 ميليارد تومان برآورد شده است. 
مديرعامل راه آهن افزود: طبق سياست هاي ابلاغي مقام معظم رهبري 
مبني بر اتصال مراكز بار به ش��بكه ريلي، تاكنون 9 مركز بار به شبكه 
ريلي وصل شده است كه اين اتصال ريل به چشمه ها و مراكز بار، ارزش 

افزوده ايجاد مي كند. 
وي گفت: توانسته ايم چش��مه هاي بار را شناسايي كنيم و در روز هاي 
اخير، اين بسته سياس��تي را به مدل مالي تبديل كرديم تا به زودي با 

اجراي طرح هاي جهادي، اين اتصال را با سرعت بيشتري اجرا كنيم. 
مديرعامل ش��ركت راه آهن گفت: با اج��راي 3۴/۵ كيلومتر خطوط 
آنتني، دسترس��ي به ۵/۵ ميليون تن بار ايجاد مي ش��ود كه ۲هزار و 
997 ميليارد تومان منافع اجتماعي و صرفه جويي در مصرف سوخت 

به دنبال دارد. 
وي افزود: سال گذشته ۵/۴۸ ميليون تن بار از طريق ريل جابه جا شد 
و ارزش افزوده 3۴ كيلومت��ر خطوط آنتني كه ام��روز به بهره برداري 
مي رسد، ۲ هزار و 997 ميليارد تومان صرفه جويي در مصرف سوخت و 

99 ميليارد تومان درآمد مستقيم خواهد بود. 
.................................................................................................................................

 حذف نمادين 4صفر 
در اسكناس هاي جديد

اسكناس هاي  هزار، ۲هزار و ۵ هزار توماني جديد در انطباق با حذف 
چهار صفر طراحي شده است. 

امير شكري رئيس سازمان توليد اس��كناس و مسكوك بانك مركزي 
ديروز در مراسم رونمايي از سه اس��كناس جديد  هزار توماني، ۲هزار 
توماني و ۵ هزار توماني در جمع خبرنگاران گفت: در اين اسكناس ها و 
همچنين در ايران چك هاي جديد 1۰۰ هزار توماني چهار صفر به صورت 

كم رنگ چاپ شده است. 
وي با بيان اينكه لايحه اص��لاح ماده يك قانون پول��ي و بانكي درباره 
حذف چهار صفر از پول ملي در مجلس در حال بررسي است، گفت: ما 
به صورت پيشدس��تانه از قبل خود را براي اين موضوع آماده مي كنيم 
و در توليد اسكناس هاي بين نسلي يا نسل جديد كمرنگ شدن چهار 
صفر زمينه ذهني را براي مردم براي حذف چهار صفر فراهم مي كند تا 

خود را بتوانند با واحد پولي جديد تطبيق دهند. 
شكري افزود: تفاوت هاي مهم اسكناس های جديد علاوه بر كمرنگ شدن 
صفر ها اين است كه همه اين قطعات در اندازه واحد منتشر خواهد شد و 
نشانه هاي به كار رفته نيز طبق الگوي سند اسكناس است كه ۲سال و نيم 
پيش به تصويب رسيده و از اين به بعد اسكناس ها بر اساس اين سند به 

صورت منظم و منسجم چاپ و توزيع خواهد شد. 
وي با بيان اينكه عمر مفيد اس��كناس در كش��ور ما حدود پنج س��ال 
است، گفت: انتشار اسكناس جديد روال عادي بانك مركزي است كه 
هم اكنون در قالب اشكال جديد اين كار صورت گرفته و هزينه جديدي 

را اضافه نكرده است. 
ش��كري همچنين درباره ضرب مس��كوكات در كش��ور گفت: اقبال 
زيادي در كشور به استفاده از مسكوك وجود ندارد، با اين حال بانك 
مركزي برنامه هاي خود را براي مس��كوكات به شكلي كه ارزش ذاتي 
بيشتر از ارزش اسمي نباش��د خواهد داش��ت، ولي در طراحي بانك 
مركزي پرداخت هاي خرد با آمدن كيف ه��اي الكترونيكي مديريت 

خواهد شد. 
.................................................................................................................................

 وزير نيرو: مصرف گاز اصلاح نشود
مجبور به واردات مي شويم

وزير نيرو نسبت به مصرف بالاي گاز هشدار داد و گفت: اگر روند مصرف 
انرژي در كشور اصلاح نش�ود، ممكن است به سمت واردات برويم. 
رضا اردكانيان در آيين امضاي تفاهمنامه در زمينه اصلاح الگوي مصرف 
و ارتقاي بهره وري آب و انرژي با وزير آموزش و پرورش با اشاره به هواي 
سرد امس��ال و ش��رايط پيش آمده در نيروگاه هاي برق گفت: همه ما 
متوجه شديم يكي از نقاط آسيب پذير در جامعه ما، چگونگي مصرف 
انرژي است، زيرا ميزان انرژي  كه ما براي توليد برق دريافت مي كنيم، 
يك هفتم گازي است كه فقط تحويل بخش خانگي و تجاري كشور و 
براي گرمايش و پخت و پز مي شود، اين در حالي است كه ما برق توليد 
شده در نيروگاه ها را به همه بخش هاي كشور از جمله خانگي، تجاري، 

كشاورزي و براي صادرات ارائه مي دهيم. 
اردكانيان با بيان اينكه اگر اين روند اصلاح نش��ود، ممكن است به 
سمت واردات گاز برويم، ادامه داد: اصلاح اين رويه كه موضوع بسيار 
مهمي است فقط كار يك گروه، دستگاه و وزارتخانه نيست و براي 
آن همه بايد همكاري كنند. ما از اين سرمايه محدود و تجديدناپذير 
كه بايد با ارزش افزوده بالا براي امروز و آينده مصرف ش��ود بايد به 

درستي استفاده كنيم. 
وزير نيرو با بيان اينك��ه برنامه ريزي براي اصلاح اي��ن روند بلندمدت 
خواهد بود، افزود: كار اصول��ي آن همكاري با وزارت آموزش و پرورش 
است، زيرا اين وزارتخانه جايگاه مهمي در شكل دادن به منابع انساني 

به عنوان مهم ترين عنصر در حيات كشور دارد. 
وی گفت: در اين راستا همه بايد به وزارت آموزش و پرورش كمك كنند 
و ما هم در اين موضوع سهم داريم، به عنوان مثال، اينكه مدارس دغدغه 
پرداخت قبض آب و برق را داشته باشند، زيبنده نيست و اين دغدغه 

بايد صرف كار مهم تري شود. 
وزير نيرو با اشاره به اينكه سالانه از طريق ساز و كارهايي كه وجود دارد 
مبلغي را در اختيار آموزش و پرورش قرار خواهيم داد، گفت: با انجام اين 
كار، مدارس را تشويق مي كنيم از طريق آموزش هايي كه داده مي شود 
مانند خاموش كردن يك لامپ، ميزان مصرف خود را كاهش دهند و 
اين در حالي اس��ت كه از قبل هزينه اين خدم��ات در اختيار آنها قرار 
گرفته است، ضمن اينكه اين امر مي تواند تشويقي براي اصلاح الگوي 

مصرف در اين واحدها باشد.

در حالي كه وزارت نفت، طي هفته هاي گذشته 
گزارش ه�اي »جوان« در م�ورد كم كاري اين 
وزارتخانه در خصوص صادرات گاز را تكذيب 
مي كرد، وزي�ر س�ابق نف�ت در گفت وگويي 
با تأييد م�وارد مطرح ش�ده، سياس�ت هاي 
فعل�ي وزارت نف�ت را ب�ه چال�ش كش�يد. 
به گ��زارش »جوان« يكي از نق��اط ضعف دولت 
طي هفت سال اخير، رهاس��ازي بازارهاي گاز و 
بي توجهي به ظرفيت هاي صادراتي بوده كه بارها 
به آن پرداخته شده اس��ت، در مقابل اما وزارت 
نفت با تكذيب اين موارد س��عي داشت اينگونه 
القا كند كه به وظايف خود به درستي عمل كرده، 
درحالي كه اسناد و شواهد نش��ان مي دهد چه 

اتفاق بدي براي اقتصاد ايران رخ داده است. 
رستم قاسمي، وزير س��ابق نفت در گفت وگويي 
با ف��ارس به ن��كات جالب��ي از جمل��ه موضوع 
صادرات گاز به پاكستان اش��اره كرده كه مؤيد 
گزارش هاي اخي��ر »جوان« در اين باره اس��ت. 
او در اين مصاحبه تفصيلي، با اش��اره به اهميت 
ص��ادرات گاز به پاكس��تان گفته اس��ت: بعد از 
پيگيري هايي كه انجام داديم ق��رارداد جامع و 
كاملي را با پاكستاني ها تنظيم كرديم كه از نظر 
قيمت حتي از قيمت ف��روش گاز به تركيه هم 
بهتر بود. طبق اين ق��رارداد در ابتدا ايران روزانه 
۲1 ميلي��ون مترمكعب گاز به پاكس��تان صادر 
مي كرد و پاكستان به اين گاز براي تأمين سوخت 

نيروگاه هايش در بندر گوادر نياز داشت. 
وي ادام��ه داد: ب��راي انعقاد اين ق��رارداد، بنده 
چندين س��فر به پاكس��تان داش��تم و ب��ا آقاي 
آصف علي زرداري، نخست وزير پاكستان ملاقات 
كردم. در جلساتي كه با طرف پاكستاني داشتيم، 
پيشنهاد صادرات گاز به پاكستان مطرح شد. پس 
از بازگشت بنده به تهران، بلافاصله آقاي زرداري 
به ايران آمد و با رهبر انقلاب ملاقات داش��ت و 
اتفاقاً درباره صادرات گاز ايران به پاكستان نيز با 

ايشان صحبت كرد. 
وي با اشاره به جلسه اي كه با حضور رهبر انقلاب 

برگزار شد، تصريح كرد: در آن جلسه رهبر انقلاب 
جمله حكيمانه اي فرمودند و اش��اره كردند كه 
وجود خط لوله انتقال گاز براي دو كش��ور امري 
بسيار حياتي اس��ت. بايد بگويم سوخت مايعي 
كه پاكستان در نيروگاه هايش استفاده مي كرد، 
قيمتش حداقل س��ه برابر س��وخت گاز است و 
با اين قرارداد مي توانست س��وخت ارزان بخرد. 
همچنين ايران نيز منافع اقتصادي و سياس��ي 

خودش را به دست مي آورد. 
وي با بيان اينكه س��رانجام بعد از تعاملاتي كه 
با طرف پاكس��تاني داش��تيم، تصميم گرفتيم 
ظرف حداكثر يك ماه، مراسم شروع به كار اين 
پروژه را در عيد س��ال 9۲ برگ��زار كنيم، افزود: 
براي حضور در اين مراسم از 1۵ كشور همسايه 
دعوت كرديم. نماينده  همه همسايه ها در سطح 
مقامات عالي ش��ركت كردند. همچنين نزديك 
16۰ نماينده مجلس پاكس��تان و مقامات اين 
كشور و برخي مقامات ايراني نيز در اين مراسم 
حضور داش��تند. مراس��م آغاز همكاري ايران و 
پاكس��تان درس��ت در نقطه صفر مرزي برگزار 

شد، البته برخي افراد نگران بودند از نظر امنيتي 
اين موضوع مي تواند مشكل آفرين باشد، ولي به 
هر حال امنيت آنجا را س��پاه پاسداران و نيروي 

انتظامي برقرار كردند. 
وزير سابق نفت اظهار داشت: براي احداث خط 
لوله ما با قرارگاه خاتم الانبيا ق��راردادي را امضا 
كرديم. با توجه به اين قرارداد، احداث خط لوله 
صلح تا ايرانش��هر انجام ش��ده بود. براي تكميل 
عمليات گازرس��اني ۲۰۰ كيلومتر تا ايرانش��هر 
و ۲۵۰ كيلومت��ر هم از مرز ايران ت��ا بندر گوادر 
باقي مانده بود. ب��راي احداث خط لوله در داخل 
پاكستان هم توصيه ما به طرف پاكستاني اين بود 
كه چون قرارگاه خاتم الانبيا اين توانمندي را دارد 
كار را بر عهده بگيرد، بنابراين پيمانكار دو طرف 
قرارداد، قرارگاه خاتم الانبيا شد و قرار شد از نقطه 
صفر مرزي از يك طرف به س��مت پاكستان و از 
طرفي به سمت ايرانش��هر كار احداث و تكميل 
خط لوله ش��روع ش��ود و مقداري هم كار انجام 
گرفت. متأسفانه بعد از برگزاري انتخابات سال 
9۲ و روي كار آمدن دولت جديد، پروژه صادرات 

گاز ايران به پاكس��تان متوقف شد. جالب است 
بدانيد كه پاكستاني ها اگر بر اساس تاريخي كه 
در قرارداد مندرج ش��ده است، گاز را نمي بردند، 
بايد هزينه ۸۵ درصد گاز خريداري نش��ده را به 

ايران بپردازند. 
او با تأكيد ب��ر اينكه قرارداد ص��ادرات گاز ايران 
به پاكس��تان، يك ق��رارداد بين المللي اس��ت و 
پاكستاني ها نمي توانستند اين قرارداد را منتفي 
كنند، اضافه كرد: اگر پاكس��تان گاز را دريافت 
نمي كرد، بايد بهاي��ش را مي پرداخت. من به ياد 
ندارم پاكستاني ها مخالف اين قرارداد بوده باشند 
و در همه مذاكرات ش��ان با ما اصرار بر تس��ريع 
پروژه داش��تند. ما توافق كردي��م ۲۰۰ ميليون 
دلار براي احداث خط لوله به پاكس��تاني ها وام 
بدهيم كه با پرداخت اولين قبض گاز هم توسط 
پاكستاني ها پرداخت شود. براي پرداخت اين وام 
مصوبه هيئت وزيران را اخذ كرديم و قرار بود اين 
مبلغ از منابع وزارت نفت پرداخت شود اما با روي 
كار آمدن دولت يازدهم اين طرح كلًا متوقف شد 

و اين موضوع پيگيري نشد. 
وي در پاسخ به اين پرس��ش كه آيا پاكستاني ها 
چون پ��ول نداش��تند ق��رارداد گازی را اجرايي 
نكردند، گفت: پاكستاني ها كه گاز ايران را براي 
نيروگاه هايشان مي خواستند، همين الان دارند 
س��وخت مايع خريداري و در نيروگاه هايش��ان 
مصرف مي كنند. قيمت سوخت مايع چند برابر 
قيمت گاز وارداتي از ايران است. مضاف بر اينكه 
دكمه قط��ع و وصل گاز نيروگاه هاي پاكس��تان 
در ايران بود و اگ��ر در ۴۵ روز اول هزينه گازبها 
پرداخت نمي شد، ايران به راحتي مي توانست گاز 
را قطع كند. قطعاً اين قرارداد هم به نفع پاكستان 

بود و هم به نفع ما كه متأسفانه پيگيري نشد. 
وي تأكيد كرد: درباره علت توق��ف تا جايي كه 
بنده به خاطر دارم اي��ن خود دولت ايران بود كه 
اعلام كرد، چون پاكس��تان كشور فقيري است، 
نمي تواند پول گاز ما را پرداخت كند و در نتيجه 

ما پروژه را متوقف مي كنيم.
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